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Effects of Footwear Types on Balance and Risk of Falls 
among Pregnant Women: A Cross-Sectional Study

ABSTRACT

BACKGROUND AND OBJECTIVE: 

 

Falls are one of  the most 

common causes of  trauma among pregnant women. Footwears are 

part of  the major environmental risk factors of  falls, yet there is no 

evidence to ascertain how different footwear types affect balance and 

risk of  falls in pregnant women. Our study assessed the effects of  

footwear types on balance and risk of  falls among apparently healthy 

pregnant women.

METHODS: 43 pregnant women in their second and third 

trimesters simulated static balance, measured by the maximum width 

base of  support and risk of  falls as determined by the three-meter 

backward test, using six different types of  footwear. Data were 

analyzed using descriptive statistics and one-way analysis of  variance 

at an alpha level of  0.05.

RESULTS: There was a significant variation in balance with types of  

footwear (p < 0.001), with the female variant flip flop slippers 

exerting the most unfavourable effects on balance (maximum width 

base of  support of  32.3±4.4cm). The work shoes and ankle strap 

sandals provided the greatest degree of  balance, with mean 

maximum width base of  support of  30.8±4.3 and 31.4±3.9, 

respectively. Surprisingly, there was no significant variation in the 

risk of  falls with types of  footwear (p< 0.052).

CONCLUSION: Work shoes and ankle strap sandals have a greater 

tendency to improve static balance in pregnant women while flip flop 

slippers may contribute to poor balance performance, as compared to 

other footwear types. The findings may be helpful to researchers and 

clinicians in understanding balance responses to different footwear 

designs. WAJM 2024; 42 (2): 137-142

KEYWORDS: Pregnancy; Footwear type; Balance; Fall risk; 

Nigeria

RÉSUMÉ

CONTEXTE ET OBJECTIF: Les chutes sont l'une des causes les plus 
courantes de traumatismes chez les femmes enceintes. Les chaussures 
constituent l'un des principaux facteurs environnementaux de risque de 
chute. Cependant, aucune preuve ne permet de déterminer comment 
différents types de chaussures influencent l'équilibre et le risque de chute 
chez les femmes enceintes. Notre étude a évalué l'effet des types de 
chaussures sur l'équilibre et le risque de chute chez des femmes enceintes 
apparemment en bonne santé.

MÉTHODES: Quarante-trois femmes enceintes aux deuxième et 
troisième trimestres ont simulé un équilibre statique, mesuré par la 
largeur maximale de la base de soutien, et le risque de chute, déterminé 
par le test du recul sur trois mètres, avec six types différents de chaussures. 
Les données ont été analysées à l'aide de statistiques descriptives et d'une 
analyse de variance unidirectionnelle avec un niveau alpha de 0,05.

RÉSULTATS: Une variation significative de l'équilibre selon le type de 
chaussures a été observée (p < 0,001), les tongs féminines ayant les effets 
les plus défavorables sur l'équilibre (largeur maximale de la base de 
soutien de 32,3 ± 4,4 cm). Les chaussures de travail et les sandales à brides 
ont offert le plus haut degré d'équilibre, avec une largeur maximale 
moyenne de 30,8 ± 4,3 cm et 31,4 ± 3,9 cm, respectivement. De manière 
surprenante, aucune variation significative du risque de chute selon les 
types de chaussures n'a été observée (p < 0,052).

CONCLUSION: Les chaussures de travail et les sandales à brides 
présentent une meilleure capacité à améliorer l'équilibre statique chez les 
femmes enceintes, tandis que les tongs pourraient compromettre la 
performance de l'équilibre par rapport aux autres types de chaussures. 
Ces résultats pourraient être utiles aux chercheurs et aux cliniciens pour 
comprendre les réponses en matière d'équilibre face aux différentes 
conceptions de chaussures. WAJM 2024; 42 (2): 137-142

MOTS CLÉS: Grossesse ; Type de chaussures ; Équilibre ; Risque de 
chute ; Nigéria
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